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(Folytatas a 2. oldalról.) 
Ez a kongresszus e l lenté-

teles a demokrácia elveivel! 
Ez a kongresszus nem fe-

jezi ki a r o m á n nép a k a r a -
t á t ! 

Ez a kongresszus törvény-
telen és erkölcstelen! 

Rosszindulatú, hozzá nem 
er tö személyek vezetése a la t t 
á l lunk , a k i k a kelet-európai 
demokrat izá lódás közepet te 
a jogarba kapaszkodnak, és 
kommunis ta áb rándoka t ker-
getnek-

Egy olyan csa ládnak va-
gyunk rabja i , amely a na -
cional izmust és sovinizmust 
az á l lampul i t ika r a n g j á r a 
emelte. 

Istentől á ldo t t országunk 
egy Ceausescu nevü dinasz-
t ia k a r m a j között vergődik, 
amelv csúfot úz belölünk, 
erkölcsi és fizikai romlásba 
dönt. és őskori á l lapotokba 
r á n t vissza mindnyá junka t . 

Emberi mél tóságunkban 
mefisz+rtvenítenek es meg-
a láznak! 

„Ébredj . Román!" (Deste-
ap ta . t e Romane!) 

ö t t ag j ának éhségszt rá jk-
iával a Szabad Románia 
Demokra t ikus Mozgalom til-

takozik a te r rorra , gyilkos-
ságra és hazugságra épített , 
Ceausescu-féle kommunis ta 
d ik ta túra ellen, t i l takozunk 
a kondukátor ú j ravá lasz tá -
sának nevezet t cirkusz ellen. 

Fe lh ív juk ot thon élő, bér-
milyen anyanye lvű testvé-
reinket. a parasztokat , mun-
kásokat és ertelmisegieket, 
Románia va lamennyi egyen-
ruhás polgárát, hogy n e tü r -
iék tovább egy o lyan család 
igaját, amely a jelenlegi ka-
tasztrófát előideze. és ha-
zanka t a ha rmad ik vi lág or-
szágainak sz in t j é r e süllyesz-
tet te. 

Románok! „A szablya a 
l eha j to t t fe je t vág ja le!" 

Felhívást intézünk a világ 
közvéleményéhez, a demok-
ra t ikus vi lág lelki ismereté-
hez, hogy tanúsí tson szolida-
ritást a román néppel, és 
ne feledje , hogy a mai 
Európában létezik még egy 
ország, amelye t sztálini sö-
tétségben és láncra verve 
ta r tanak . 

Zsil-völgye — 1977 — a 
Romániai Dolgozók Szabad 
Szakszervezete — 1979 — 
Brassó — 1937 (A Szabad 
Románia Demokra t ikus 
Mozgalom). 

González nyilatkozata 
„A magya r kormány igen 

nagy körültekintéssel cselek-
sz ik" — összegezte budapes-
ti tapaszta la ta i t Felipe Gon-
zález, spanyol ko rmányfő . A 
poli t ikus Madr idba visszaér-
kezve, különrepülőgépe lép-
csőjénél ado t t rövid nyi la t -
kozatot az MTI tudósí tó já-
nak. 

Hangsúlyozta: „A Németh 
Miklós által vezetet t tes tü-
letre a komoly döntések 
meghozatalának kötelezett-
sege hárul a z á tmenet nehéz 
szakaszában. Lépéséit a 
megfontol t ság h a t j a át ." 

Ar ra a kérdésre , hogy va-

jon, az Európai Közösségek 
a szükséges gyorsasággal és 
hatékonysággal tud-e Ma-
gyarországnak támogatás t 
adni , Felipe González azl 
válaszolta, hogy a hét e le jén 
éppen ebben az ügyben ho-
zott a közösség meglehetősen 
fontos határozatokat . Azok 
soraban olyan jelentős e lha-
tározás is volt, amelynek 
a l a p j á n Magyarországot 
többé nem ál lami kereske-
delmű, h a n e m szabad keres-
kedelmi országnak tekint ik. 
Ez pedig minőségi változást 
je lent a kapcsolatrendszer-
ben — mondta . 

A Posta címére 
A Saj tószakszervezet a ha -

zai tá jékozta tás é rdekében és 
a s zakma védelmében t i l ta-
kozik a posta á l ta l t e rve-
ze t t — m á r nyilvánosságra 
ke rü l t — ter jesztési t a r i f a -
emelések, va lamint az előké-
születben lévó nyomdai és 
papi raremelések ellen. A 
posta ta r i faemelésé t a S a j -
tószakszervezet a l ap ta l an -
nak és kizárólag inflációger-
jesztő ha tásúnak ta r t j a . A 
sa j tószakma további te rhe-
k e t m á r nem tud vállalni. A 
tervezet t ta r i faemelés pedig 
csak veszélyekkel j á r : lapok 
megszűnése, munkané lkü l i -
ség, csökkenő bérek, szúkülő 
szociális lehetőségek. De ami 
talán a legsúlyosabb követ -

kezmény ; veszélybe kerül a 
hazai tá jékozta tás jelenlegi 
sokszínűsége. 

A Saj tószakszervezet eb-
ben a vészhelyzetben köve-
teli, hogy a ter jesztési d i j a -
ka t mindaddig fagyasszak 
be, amíg egy, a postától füg-
getlen szakértői csoport meg 
nem á l lap í t j a a tényleges 
ter jesztési költségeket. Véle-
ménye szer in t ugyanis a 
több évt izede monopolhely-
zetben lévő posta lapter jesz-
tői tevékenységére a ha ta -
lommal való visszaélés a jel-
lemző. Ez pedig el lentétben 
áll a hazánkban kibontako-
zó demokrat izmussal , és a 
jogállamiság szellemével. 

A tanácsok az átmenet 
támaszai 

A tanácsok megbízható tá -
maszai a z ál lami m u n k á n a k , 
s fontos szerepet j á t szanak 
a békés á tmene t biztosításá-
ban. Je lenleg az egyik leg-
fon tosabb f e l ada tuk : úgy ké-
szítsék elő a választásokat , 
hogy azok t isztán, demok-
ra t ikusan mehessenek vég-
be — mond ta Németh Mik-
lós miniszterelnök pénte -
ken a Belügyminisz tér ium-
ban a megyei tanácselnökök 
számára szervezett é r t e -
kezleten. 

A miniszterelnök a r r a h ív-
ta fel a f igyelmet, hogy 
mindenképpen meg kell 
őrizni a tanácsi a p p a r á t u s 
egységét, együt tműködését . 
A ko rmány jogi ga ranc iák-
kal is biztosítani a k a r j a a 
szervezet ha tha tós tevé-
kenységét. Ennek é rdeké-
ben hamarosan módosí tani 
k í v á n j á k a M u n k a Törvény-
könyvét, k izárva m i n d e n -
féle olyan diszkr imináció le-
hetőségét, amely a tanácsi 
dolgozókat különböző pá r -
tokhoz való csat lakozásuk 
mia t t é rné . Fokozot tabban 
védeni k í v á n j á k a közalkal-
mazo t tak jogait, e n n e k é r -
dekében hamarosan elkészül 
a közszolgálati törvény te r -
vezete. A miniszterelnök a r -
ra f igyelmeztete t t : minden-
képpen meg kell őrizni a 
tanácsi szervezet működő-

képességét, mer t ha e fon-
tos tar tópi l lérek veszélybe 
kerülnének, m á r nehezen 
biztosí tható a békés á tme-
net. 

Németh Miklós a továb-
b iakban szólt arról , hogy az 
ú j demokra t ikus politikai 
jogrend kia lakí tásá t köve-
tően a kormány most a lap-
vető gazdasági törvények 
megalkotásá t készíti elő a 
piacgazdaság kiépítéséhez 
szükséges jogrendszer meg-
te remtése érdekében. Ha-
marosan elkészül a pr iva-
tizációs törvény, a z önkor-
mányzat i törvény, vala-
min t azok a jogszabályok, 
amelyek a tőkepiac intéz-
ményrendszerének kiépí té-
sé t szolgálják. A miniszter-
elnök hangsúlyozta: az o r -
szág olyan helyzetben van, 
hogy egyedül nem képes 
megteremteni a feltételeket 
a válság megoldásához. 
Mindenképpen külföldi t á -
mogatásra , segítségre is 
szükség van. Ehhez azon-
b a n csak a k k o r j u tha t hoz-
zá az ország, ha a kor -
mány, a gazdálkodók, a he-
lyi önkormányza tok min -
dent megtesznek a békés 
á tmene t biztosítása é rde -
kében, és a gazdasági vá l -
ság leküzdéséért 

Négy pontról a megyeházán 

Készülődés a választásokra 
Ha valamikor, tegnap, 

pénteken mindenkeppen in-
dokolt volt a Csongrád Me-
gyei Tanács Végrehaj tó Bi-
zot tságának rendkívüli ülése. 
Tagjai és az érdeklődők tá-
jékoztatót ha l lhat tak a nép-
szavazás tanácsi előkészüle-
teiről, a vb megválasztot ta a 
területi választási bizottsá-
got, tanácsrendeletet foga-
dott el a szervezeti és műkö-
dési szabályzat módosí tásá-
ról. Végezetül előterjesztése-
ket, interpel lációkat tárgyal-
tak. 

Határidő : 
november 26. 

Mint ismeretes, az Ország-
gyűlés november 26-ra nép-
szavazást írt ki négy kérdés-
ről. Az á l lampolgároknak 
válaszolniuk kel la követke-
zőkre: 1. Csak az országgyű-
lési választások után kerül-
jön-e sor a köztársasági el-
nök megválasztására? 2. Ki-
vonu l j anak-e a pár tszervek 
a munkahe lyekrő l? 3. Elszá-
mol jon-e az MSZMP (a régi 
á l lampár t ) a tu la jdonában , 
vagy kezelésében lévő va-
gyonról? 4. Föloszlassák-e a 
munkásőrséget? Törvény 
szer int a tanácsokra két fő 
fe lada t háru l a választással 
kapcsolatosan. Szakértel-
mükkel , közreműködésükkel 
biztosítaniuk kell a törvé-
nyességet, va lamint a tech-
nikai feltételeket. 

A n a p t á r r a pil lantva, bi-
zony-bizony riasztó közel-
ségben a népszavazás. Vajon 
a tanácsok eleget tudnak-e 
tenni kötelességeiknek? So-
mogyi Ferenc vb- t i tkár ez-
zel foglalkozott szóbeli elő-
ter jesztésében. Mint némi 
megnyugtatással hal lot tuk, a 

helyi önkormányzatok szep-
tember óta foglalkoznak a 
választásokkal kapcsolatos 
m u n k á j u k e'őkészitésével, s 
hogy most másról szavazunk, 
mint amiről szó volt, az 
a lap ja iban nem zavaró A 
négypontoshoz is hasznosí-
tani t ud j ák az eddig tett lé-
péseket. Csongrád megyében 
538 szavazókör van. A helyi 
tanácsok a napokban kap-
ták meg a választói névjegy-
zékeket, és az úgynevezett 
Értesítő-kopogtató cédulá-
kat . Ezek hatoldalán ta lá lha-
tó a szavazólapok min tá ja , s 
leírás a szavazás módjáró l . 
Remélhetőleg segítik ma jd a 
választópolgárok tá jékozta-
tását. Az ú j összetételű sza-
vazatszamláló bizottságokat 
is megválasztot ták már , s 
ahol tudták, kijelölték a 
közreműködőket is, mintegy 
2700 ember t . 

Koalíciós választási 
bizottság 

Szegeden és Vásárhelyen 
elég nagy kedvtelenséggel 
ta lalkoztak. A jelöltek nem 
kapkodtak e társadalmi 
megbízatásért , többen fölve-
tették, t iszteletdi jat vá rná -
nak el prompt munká juké r t . 
A választási szervek mun-
k á j á t segítendő, szakértői 
munkacsopor tok a laku l tak a 
tanácsok keretében, a szava-
zatok számítógépes feldolgo-
zása érdekében pedig több 
min t hárommil l ió for intot 
biztosí tanak a megyeházán. 
Hogy minden rendben le-
gyen november 13-an a vá-
lasztásban résztvevőknek 
próbaszavazást rendeznek, 
motivál t számok a lap ján 
gyakorol ják az e redmények 
összesítését, a jegyzököny-

vek kitöltését. Somogyi Fe-
renc szólt arról is, hogy a 
26-i népszavazás e redményé-
től függően készülniük kell a 
j a n u á r 7-re ki i r t ú j a b b vá-
lasztásra. amelyen köztársa-
sági elnököt és c ímer t keres 
magának a nép. Tá jékoz ta -
tot t az országgyűlési egyéni 
választókerületek területi k i -
alakításáról is. 

A végreha j tó bizottság 
döntöt t a megyei választási 
testület összetételéről. Mi-
nősített többségi szavazással 
Gábor Erzsébet (pár tonkí-
vüli), a megyei tanács osz-
tályvezetője lett a t i tkár . 
Tagok: Veres Antal (De-
mokra ta Fórum), ál talános 
iskolai tanár , Tényi Mária 
belgyógyász professzor, Bá-
ba Imre. (a Hazafias Nép-
f ront és a Szociáldemokrata 
Pár t delegál t ja) , nyugdí jas 
ügyvéd, Horváth Lajos, a 
gazdasági k a m a r a főmun-
katársa , (MSZP-tag.) A nép-
szavazás kezdeményezője és 
támogatója , az SZDSZ, a 
Fidesz és az SZDP egy-egy 
képviselőjét küldheti a te-
rületi választási bizottság-
ba. Eddig az SZDSZ élt ez-
zel a jogával. Rozsnyai Bá-
lintot. a JATE tanszékveze-
tőjét javasolta. 

Kellemetlen 
aktualitások 

Igen parázs vita kereke-
det t a Cserepes sori piac 
á ldat lan á l lapotát és a rösz-
kei határátkelőhely zsúfolt-
ságát, ezzel összefüggésben, 
a főként Szegeden tapasztal-
ható, óriási méreteket öltő 

bevásár ló tur izmust taglaló 
előterjesztés fölelevenitése-
kor. A Cserepes sori piac, 
amelynek működte tésében 
nyereségérdekel t a szegedi 
tanács is, piszkos, egyre 
megkózeli thetet lenebb, és 
lassan éjjeli menedékhely 
képét ölti. 

A bevásár ló tur izmus meg-
fékezésére a legkülönfélébb 
ötletek hangzot tak el. Volt 
aki a kormánytól , a Pénz-
ügyminisztér iumtól sürge-
tett ha tha tós intézkedést, 
mások a vámosokon, a ke-
reskedőkön verték el a port. 
Végül megegyeztek, jelzik a 
kormánynak , in tézkedjen a 
tanács hatáskörén tú lmu-
tató kérdésekben — köze-
lednek az ünnepek, a ha -
zai lakosság is szeretne vá-
sárolni . . . 

Szó esett meg a földhiva-
tali sz t rá jkokról , a pedagó-
gusok kifizetetlen túlóra-
dí ja i ió l . Mindenki egyet-
ér te t t abban, hogy a me-
gyei tanács vizsgalja fölül 
az 1956-os eseményekhez 
kapcsolódó megyei fegyel-
mi eljárások törvényességét, 
vagyis, nemcsak az orszá-
gos testületekben, hanem 
Csongrádban is megvan a 
szándék az igazság- és jó-
vátételre. 

A tanács szervezeti és 
működési szabályzatát mó-
dosító dokumen tumot — 
amelyet Kemenes Béla pro-
fesszor, az ügyrendi bizott-
ság elnöke í rásban te r jesz-
tett elő — egyhangúlag el-
fogadták, s jóváhagyólag tu-
domásul vették há rom tag 
lemondását , köztük a me-
gyei bíróság elnökéét, Fe-, 
dor Attiláét. 

Halló, központ?! Várakozási idő: tíz év 
helyett hat hónap 

Valamikor így kezdték a 
telefonbeszélgetéseket. A 
központos kisasszony kap-
csolt, és már lehetett is te-
lefonozni. A kapcsolástech-
nika e klasszikus fo rmá ja 
régi ugyan, de dél-alföldi 
régiónkban még ma is 
használatos — igaz, mar 
nem sokáig. A távbeszélő-
hálózat olyan ütemű fej lő-
dés előtt áll, ami nagy re-
ményeket táp lá lha t : neve-
zetesen, hogy talán ha-
marosan lépünk egyet Eu-
rópa felé. 

Kérésünkre Vojnar Lász-
ló, a Szegedi Postaigazgató-
ság műszaki igazgatóhelyet-
tese adott információkat a 
távbeszélő-hálózat mai hely-
zetéről. 

— Igen jelentós szerve-
zeti változás előtt ál lunk. A 
posta j anuá r l - jé tő l szét-
válik posta-, illetve táv-
közlési és műsorszóró vál-
lalatra . Az ú j szerveződés 
jobban segítheti a távbeszé-
lő-hálózat fejlesztését. Re-
mél jük, hogy a távközlési 
vál lalat képes lesz olyan 
te lefonprogram végreha j t á -
sára, amellyel — terveink 
szerint — 5—10 év alatt föl-
zárkózhatunk az európai át-
laghoz. A különválás ezt a 
programot anyagilag is se-
gíti, mivel jelenleg a táv-
közlés nyeresége biztosít-
ja azokat a forrásokat , ame-
lyek a postaforgalom fe j -
lesztéséhez szükségesek. Az 
á l lam a világon mindenüt t 
részt vál lal a postaforga-
lom fenntar tásából és f e j -
lesztéséből — ezután ná -
lunk is így lesz. A táv-
közlés pedig nyereségének 
nagy részét sa já t fej lesz-
tésére ford í tha t ja . 

— Szegedről szólva, mi-
lyen eredményt hozott a 
telefonkötvény-akció és vár-
ható-e újabb kibocsátás? 

— Közel tízezer igénylő 
jutot t igy telefonhoz. Az é r -
deklődés azóta ismét meg-
nőtt, az ú j a b b telefonigény-
lök szama ugyancsak tíz-
ezerhez közelít Azt még 
nem tud juk , hogy a táv-
beszélő-hálózat további fe j -
lesztése milyen pénzügyi 
konstrukcióban történik. A 
kötvény egyre kevésbé é r -
tékálló forma. Ami biztos: 
a kötvényes fejlesztéssel las-
san telitödnek a jelenlegi 
központok, s ez a telefon-
használatban is érzékelhe-
tő. Gyakor ibb a foglalt jel-
zés, késik a tá rcsahang — 
a szolgáltatás működőké-
pességét viszont meg kell 
őrizni. És természetesen szá-
mí tunk az ú j abb igénylök-
re is. 

— Milyen fejlesztési ter-
veken dolgoznak? 

— Ű j telefonközpontot 
ép ' tünk . Jövöre versenyt 
h i rde tünk a tervezésre és 
a kivitelezésre is, s ugyan-
csak 1990-ben elkezdődik 
az építkezés. Szeretnénk, ha 
1992 végére 40 ezer új ál-
lomás bekapcsolására lenne 
lehetőségünk. 

— Rendkívül rövidnek tű-
nik a kétéves határidő. 

— Hozzá kell szoknunk, 
hogy a távközlésfejlesztés-
ben ilyen szűkre szabott ha-
tár időkkel kell dolgoznunk. 
Miniszterünk is úgy nyi-
latkozott. hogy szeretné le-
rövidíteni a szokásos tíz-
éves várakozási időt hat 
hónapra, és ezt csak ilyen 
gyors és nagy beruházások-
kal lehet elélni A be ruhá-
zás előkészítése már olyan 
s t á d i u m b a n , van, hogy a 
közeli megvalósulás reális-
nak látszik. Anyagi fedeze-
té is biztosított, körülbelül 2 
milliárd forintba kerül az áj 
központ. Nagyon nagy munka 
lesz, hiszen ú j r a kell építe-
ni — éö bővíteni — a sze-
gedi kábelhálózatot. 

— Mit tud majd az új 
központ? 

— Igen korszerű, digitális 
programvezérlésű rendszer 
lesz, amely fej let tebb, min t 
a hagyományos e lektrome-
chan ikus megoldás. Alkal-
mas lesz a mobil rádiótele-
fonhálózat működtetésére, 
azaz helyhez kötöttség nél-
kül, például gépkocsiból is 
lehet m a j d te lefonálni ' A 
korszerű technika kiépítése 
azér t is fontos, mer t a dél-
alföldi régió központ ja Sze-

/ / 

Szeged 
telefonnévjegye 

Bekapcsolt telefon (változó ada t ) : kb. 24 000 
Várakozók: 9724 
Laká ' á l lomás : kb. 19 000 
Közületi főál lomások száma : kb. 28 000 
Nyilvános ál lomások száma: 301 

ebből helyi beszélgetésre a lka lmas : 123 
távhívásra a lka lmas : 178 

Telex: 331 
Telefax: 86 
Száz szegedi lakosra 25,3 beszélőhely, 11 lakásál lomás 

és 13,8 főá l lomás ju t 

ged, és az ú j rendszer to-
vábbi vidéki telepítése csak. 
úgy képzelhető el, ha „a 
p i ramis csúcsán" kezdjük a 
fejlesztést . 

— A dél-alfuldi régiót 
említette. Ilol tart a szen-
tesi áj központ építése? 

— A jovö év közepétől 
ta lán m á r megszűnnek a 
mostani „balkáni" ál lapotok. 
Négyezres kapaci tású, cross-
bar rendszer vá l t j a fö l a 
kézi kezelésű központot. 

— Es más településeken? 
— Röszkén és Deszken 

önerőből fejlesztették a táv-
beszélő-hálózatot, mindké t 
helyen 280 előfizető j u t 
m a j d telefonhoz. Hasonló 
tervek vannak S/.utymuzon. 
Kisteleken (400—400 vonal) 
es Mórahalmon (250 vonal). 

— Várható-e tarifaeme-
lés? 

— Ez benne van a levegő-
ben. de a mértékéről még 
nem tudunk biztosat. Leg-
alább olyan nagyságúnak 
kell lennie, amely a „begyű-
rűző" költségeket fedezi, így 
a nyereségünk nem csökken. 
Ha ennél többet emelünk, 
nagyobb lesz a nyereség, és 
többet tudunk fejleszteni. 
Várha tó egy új, „szelektív" 
tarifapolitika kidolgozása, 
amely a többletszolgáltatást 
igénylőket terheli Ilyen pél-
dául a „konferenciabeszél-
getés", amely lehetővé teszi, 
hogy a pa r tne rek személyes 
jelenlétük nélkül, telefonon 
tá rgya l janak egymással. 
Vagy a telefonhívás auto-
matikus átirányítása a hí-
vott fél után — természete-
sen ehhez tudnunk kell, mi-
kor és hol t a lá lha tó az ille-
tő. A korszerű, ú j központ-
ta l mindez viszonylag egy-
szerűen megoldható. Emel-
lett a kevésbé forgalmas 
időben folytatott beszélgeté-
seknél tarifakedvezmény is 
várható . 

Nyilas Péter 


